
گلایه مراجع از وضع معیشتی مردم
ادامه از صفحه 2|   رئیسی همترازی منابع و مصارف دولت 
در سال اول فعالیت را از جمله دستاوردهای بسیار مهم و کم نظیر 
دولت برشمرد و افزود: امروز با لطف الهی و مجاهدت دولتمردان 
رشد اقتصادی ۴ درصدی محقق شده، بیش از۵ هزار کارخانه 
تعطیل و نیمه تعطیل به مدار تولید بازگشته، نرخ بیکاری با رقم 
۸.۲ به پایین ترین رقم خود در چند دهه گذشته رسیده، ناترازی 
در بخش برق با تمهیدات دولت کاهش یافته و موضوع مسکن 
به عنوان یکی از مسائل بسیار مهم کشور که در سال های گذشته 
مورد کم توجهی قرار گرفته بود، در دستور کار دولت قرار دارد. 
رئیس جمهور همچنین در دیدار با آیت ا... سبحانی از مراجع 
عظام تقلید قم، بیان کرد: تلاش دولت در دو سال گذشته همواره 
اهتمام داشتن به دغدغه های علما و مراجع گرانقدر تقلید بوده 
است. وی با اشاره به تلاش های دشمنان برای توقف روند رو به 
رشد کشور با طراحی جنگ ترکیبی شامل شبیخون فرهنگی، 
مانع تراشی در مسیر تولید کشور، جلوگیری از صادرات کالا و 
ورود منابع ارزی به کشور گفت: بنای دولت حل مسائل کشور و 
مشکلات مردم به رغم همه این دشمنی هاست. رئیسی با تاکید 
بر اینکه دولت هرگز معیشت مردم را به اخم و لبخند دیگران 
گره نزده و نخواهد زد، تصریح کرد: رشد اقتصادی ۴ درصدی، 
رشد ۶ درصدی تولید و رکوردشکنی تجارت خارجی ۵۳ 
میلیارد دلاری با توسعه روابط با کشورهای منطقه از جمله 
اقدامات دولت در مسیر پیشرفت کشور بوده است. رئیس جمهور 
شاخص های اقتصادی مثبت و روند کاهشی تورم را موید تحقق 
اهداف دانست. در همین راستا رئیس جمهور در دیدار با آیت ا... 
مکارم شیرازی، اظهار کرد: اگر دولت با کسری بودجه ۴۸۰ هزار 
میلیاردی، کمبود شدید کالاهای اساسی، ناترازی در بخش گاز 
و برق، عقب ماندگی های شدید در زیر ساخت های کشور مواجه 
نبود، اثرات گشایش های انجام شده، خیلی زودتر به سفره های 
مردم می رسید، لکن دولت مجبور به رفع این نیازهای اساسی 
کشور بود. رئیسی بیان اینکه دولت با اتخاذ رویکرد عزتمندانه 
در سیاست خارجی و دیپلماسی متوازن، به جای محدود کردن 
جامعه جهانی به چند کشور، توسعه روابط با همه کشورها را در 
دستور کار قرار داد، رشد تجارت تا ۵ برابر با کشورهای همسایه، 
اسلامی و همسو، عضویت در سازمان همکاری های شانگهای 
و احیای بیش از ۵ هزار کارخانه نیمه تعطیل و تعطیل را از 
دستاوردهای دولت در دو سال گذشته برشمرد. رئیسی همچنین 
بعد از ظهر دیروز، با اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه و 
جمعی از علمای قم دیدار و گفت وگو کرد. رئیس جمهور در این 
جلسه با مرور شرایط و مشکلات کشور در زمان آغاز به کار دولت 
از جمله کسری بودجه، تورم افسار گسیخته و سایه سنگین 
نقدینگی بر سر اقتصاد کشور، به تشریح اقدامات دولت برای 
رفع این مشکلات طی دو سال گذشته به رغم فشارها، تهدیدها 
و تحریم های دشمن اشاره کرد و گفت: طی این مدت توانستیم 
با افزایش منابع و درآمدها ضمن جبران کسری بودجه به ارث 
رسیده، رشد نقدینگی در کشور را متوقف و حتی کاهشی کرده 
و با تکیه بر ظرفیت های داخلی رشد اقتصادی ۴ دهم درصدی 
را به ۴ درصد برسانیم. اراده ما بر توسعه و پیشرفت کشور به رغم 
تهدیدها و تحریم هاست و دشمن نیز این پیام را از مجموعه 

اقدامات دولت دریافت کرده است. 

    هیأت و مسجد پشتوانه امنیت ملی است
رئیس جمهور در »آیین تکریم فعالان مساجد و پاسداشت 
ادبیات جهاد و مقاومت« اظهار کرد: اعتقاد به مهدویت اعتقاد به 
معاد و امامت است. ولی عصر می آید تا عدالت را برقرار کند و آن 
را به کام بشریت می چشاند. آثار عملی باور به امام عصر موجب 
عمل به دستورات دینی از جمله امر به معروف و نهی از منکر 
می شود. این اعتقاد در سلوک و رفتار خودش را نشان می دهد. 
سید ابراهیم رئیسی گفت: معتقد به مهدویت به از میان بردن 
تبعیض ها و ظلم ها کمک می کند. ما معتقد به موعودی هستیم 
که بین ما حضور و وجود دارد. بسیاری در جهان تلاش دارند که 
آنچه از گسترش خوبی ها و نهی از بدی ها وجود دارد انجام نگیرد 
اما معتقدان ولی عصر با ظلم، فساد و فقر و با خودمحوری ها، 
خودپسندی ها مبارزه می کنند. وی یادآور شد: این نظام سلطه 
است که می خواهد ظلم را گسترش دهد تا جوامع اهل تحلیل و 
اقدام نباشد و سیطره او را بپذیرد و ظلم پذیر باشد. رئیس دولت 
سیزدهم با تأکید بر این که »امروز جامعه معتقد به امام عصر در 
پی استقرار عقل، خیر و صلاح است«، اظهار کرد: نظام سلطه 
می خواهد در جوامع بشری جهل برپا باشد. مقاومت نکند. این دو 
خط در برابر یکدیگر است. یکی جبهه حق و معتقد به ارزش های 
الهی، عدل و مبارزه با ناهنجاری های اجتماعی، فرهنگی و 
اقتصادی است و دیگری جبهه ای است در جهت گسترش 
جاهلیت مدرن و سلطه ناحق خود در جوامع بشری است که با 
جنگ و خونریزی و گروه های تکفیری ایجاد اختلاف و بر امت 
اسلامی ظلم کند. وی ادامه داد: این جبهه تمام قدرت خود را با 
استفاده از علم و فناوری، قدرت نظامی و قدرت رسانه جمع کرده 
تا کار خود را پیش ببرد و یکه تازی در عالم را از در خودخواهی، 
ظلم و خونریزی پیش گیرند. نظام سلطه فقط جریانی را در برابر 
خود می بیند که معتقد به خدا، معاد و طرفدار قرآن و اهل بیت)ع( 
است. رئیسی بیان کرد: تلاش نظام سلطه برای مجهزکردن 
گروهک های تکفیری و ایجاد اختلاف در جوامع اسلامی، استفاده 
از قدرت رسانه ای برای ایجاد یأس و ناامیدی و اهانت به قرآن، همه 
در حلقه های یک زنجیر قرار دارند. همه باهدف مهارکردن قدرت 
اسلام و کسانی است که مساجد را سنگر خود انتخاب کرده اند. 
رئیس جمهور با اشاره به کارکردهای اجتماعی و فرهنگی مساجد 
عنوان کرد: مسجد محل انسان سازی و کادرسازی است. کارکرد 
اقتصادی برای رفع مشکلات مسلمانان و کارکرد اجتماعی برای 
رفع آسیب های اجتماعی محله و شهر و استان دارد. هسته های 
مقاومت در مساجد اثرگذارند و هسته مقاومت فقط در امور 
نظامی گری و امنیتی محدود نمی شود. وی با بیان این که »نسل 
جوان باید با چهره ها آشنا شوند«، تصریح کرد: چهره ها آن کسانی 
نیستند که می خواهند ما را به غرب گرایش دهند یا به سمت 
قدرت های سلطه گر سوق دهند. چهره ها کسانی هستند که انسان 
را به سمت خدا، به استقلال فکری و فرهنگی و ایستادگی روی 
پای خود و مقاومت در برابر دشمن دعوت می کنند. رئیس جمهور 
تصریح کرد: هیأت و مساجد پشتوانه امنیت ملی در کشور هستند 
و جمعیت حاضر در هیئات نقطه اتکای ارزشمند انقلاب اسلامی 
ماست. وی همچنین تاکید کرد: دشمن به دنبال جنگ ترکیبی 
در حوزه های مختلف است تا ادراک مردم را تهدید کند، ادراک 
جوانان را شکل دهد. دل های امیدوار را ناامید و یأس را در جامعه 

حکمفرما کند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: عملکرد 
دولت رئیسی به ویژه در حوزه اقتصادی از 
چهره های اقتصادی گرفته تا اقتصاد دان ها، 
سیاسیون و حتی مردم عادی مورد انتقاد 
بسیاری واقع شده است. یکی از این چهره ها 
عبدالناصر همتی است. رئیس بانک مرکزی 
در دولت حسن روحانی که در انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم در خرداد 1۴۰۰ 
نیز کاندیدا شده بود و انتقادات تند و تیزی 
را نیز علیه رئیسی و کاندیداهای پوششی 
مطرح می کرد. با این حال با اینکه انتخابات 
تمام شد و در نهایت آن طور که از قبل قابل 
تشخیص و پیش بینی بود سیدابراهیم رئیسی 
به ریاست جمهوری رسید و دولت تشکیل داد، 
اما موج انتقادات همتی به دولت کاهش نیافت 
و در بسیاری از موارد و عملکردهای داخلی و 
خارجی از عدم احیای برجام و خسارت های آن 
گرفته تا مساله احیای روابط ایران و عربستان، 
فرصت های اقتصادی که در 7 سال قطع ارتباط 
از دست رفت و آمارهای دولت در حوزه فروش 
نفت، نرخ ارز و آمارهایی از رشد اقتصادی، 
تورم، نرخ بیکاری و... انتقادات بسیاری را 
متوجه رئیس جمهور و مردان اقتصادی دولتش 
کرد. این درحالی است که دولت، رسانه های 
همراه و بعضا دلواپس از همان ابتدا تاکنون 
همه مشکلات را به گردن دولت روحانی و 
مردانش انداختند و در حوزه اقتصادی که 
بیش ترین سهم را داشت سویه انتقادات بیشتر 
به سمت همتی رفت. هر چند که در مقابل این 
انتقادات دو ساله مردان روحانی بارها خواستار 
پاسخگویی شدند و حتی اخیرا محمدباقر 
نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت 
گذشته خواهان مناظره با نماینده دولت در 
تلویزیون شد که بازهم پذیرفته نشد. گرچه 
به نظر می رسد این روال تا پایان دوره ۴ ساله 
ادامه داشته باشد و ناکامی های دولت در حوزه 
اقتصادی در بخش های مختلف به گردن 
دولت روحانی انداخته شود اما باید دید این 

نوع رویکردهای واکنشی و تقابلی تا کجا ادامه 
خواهد یافت.

 
     افشاگری توئیتری

شامگاه یکشنبه بود که معاون اقتصادی 
وقت بانک مرکزی در زمان ریاست همتی 
در رشته توئیتی به افشاگری درباره برخی 
اقدامات همتی در افشای اطلاعات محرمانه 
که  متهم  »به  نوشت:  و  پرداخت  کشور 
رسیدگی نشود، مدعی العموم می شود. آقای 
 همتی، رئیس کل سابق  بانک مرکزی مصداق 
بارز همین مَثَل است. در این رشته توئیت 
یک نمونه اش را برای شما توضیح می دهم.« 
پیمان قربانی در ادامه افزود: »همتی در 
سال 1۳99 در پی بحران کرونا درخواست 
یک وام ۵ میلیارد دلاری در قالب ابزار تامین 
RFI(  از صندوق بین المللی  مالی سریع )
پول کرد که حتی نتوانست یک سنت از آن 
را بگیرد. درحالی که چون سهامدار هستیم، 

پول خودمان بود و کشورهای مختلف نیز 
این تسهیلات را گرفتند.« وی تأکید کرد: 
»صندوق برای پرداخت این وام کلی اطلاعات 
محرمانه از همتی خواسته بود که او همه 
اطلاعات مهم کشور اعم از وضعیت ارزی، 
نرخ تورم و...  را به آنها داد، مواردی که خودش 
درباره آنها به مردم خودمان هم گزارش 
نمی داد! هر کسی از او می پرسید می گفت 
اینها محرمانه است.« به گفته قربانی صندوق 
این اطلاعات را در مجله چشم انداز اقتصاد 
بین المللی چاپ کرد و تازه کاشف به عمل 
آمد که همتی چه کار خبطی کرده است. 
معاون اقتصادی وقت بانک مرکزی ادامه 
داد: »در داخل به او فشار آوردند و توضیح 
خواستند و او هم در نهایت همه چیز را کتمان 
کرد و گفت اطلاعات صندوق غلط است!« 
قربانی در این رشته توئیت تصریح کرد: »حالا 
که پول های بلوکه شده در کره، آزاد شده، 
جناب همتی که برای وام نگرفته از صندوق 

همه خواسته هایشان را، آن هم در بحبوحه 
یک جنگ اقتصادی، اجابت کرد، در جایگاه 
مدعی العموم نشسته که شما نگذاشتید ما 
وام بگیریم و آزادسازی پول هایمان در کره 
هنر نیست!« نکته قابل تامل اینجاست که اگر 
سخنان معاون وقت همتی در بانک مرکزی 
صحت دارد اساسا چرا امروز و چند سال 
بعد از رخ دادن این اتفاق بیان شده و پیمان 
قربانی طی این مدت کجا بوده تا به قول خود 
افشاگری کند؟ جالب تر اینکه هدف وی از 
طرح این مساله چه بوده است. اساسا دولت یا 
رسانه های همراه دلایل مشخصی برای حمله 
به روحانی، افراد و دولتش برای خود دارند. اما 
شخصی که خود مقطعی معاون همتی بوده و 
از مسائل مختلف اطلاع داشته به شرط صدق 
گفتار و در راستای شفاف سازی چرا اکنون و 
با چه دلایل و اهدافی لب به سخن گشوده 
است که رسانه های دلواپس و تندرو نهایت 
بهره برداری را از این گفته ها انجام دهند و 
مساله ای که هنوز ثابت نشده را در حد یک 
خیانت و درز اطلاعات محرمانه کشور برجسته 
کنند. آنچه مسلم است از چنین رفتارهایی 
صرفا تخریب چهره همتی و به نوعی به حاشیه 
راندن وی برای عدم انتقاد برداشت می شود. 

     واکنش همتی
پس از رشته توئیت جنجالی قربانی، معاون 
بانک مرکزی در زمان همتی رئیس بانک 
مرکزی در دولت دوازدهم وی به این مساله 
واکنش نشان داد. عبدالناصر همتی گفت: 
ضمن اینکه حق شکایت به قوه قضائیه را برای 
خود محفوظ می دارم، اعلام می کنم که این 
ادعا، کاملا دروغ و کذب محض است. رئیس 
سابق بانک مرکزی با بیان این مطلب که »این 
قبیل اظهارات به دولت کمکی نمی کند«، 
ابراز امیدواری کرد که »کسانی که پشت پرده  
این ادعای کذب هستند، راه جدیدی برای 

»دستاوردسازی« پیدا کنند.«
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»آرمان ملی« حواشی افشاگری معاون بانک مرکزی دولت روحانی را بررسی می کند
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   عبدالناصر همتی:  کذب محض است؛ حق شکایت را برای خود محفوظ می دانم 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: وزیر کشور استیضاح 
می شود؟ این سوالی است که مدت ها بدون پاسخ مانده است. 
اقدام معاون سیاسی وزیر کشور یکی از موضوعاتی بود که سبب 
طرح استیضاح وحیدی شد که غلامرضا به خواست نمایندگان از 
این کرسی کنار رفت، اما ظاهرا هنوز بحث استیضاح تمام نشده 
است. این خبر را روزگذشته مشاور رئیس مجلس اعلام کرد تا 
پرونده ای که تصور می شد با برکناری معاون سیاسی وزیر کشور 
بسته شود همچنان روی میز نمایندگان باز بماند. در نهایت 
احمدرضا علی بیگی، نماینده مجلس شورای اسلامی خبر داد: 
در جلسه ای که میان استیضاح کنندگان با رئیس مجلس برگزار 
شده، سرانجام برخی از نمایندگان به تعیین حکمیت برای موارد 

اختلافی راضی شدند.

    لابی قالیباف موثر بود؟
برخی خبرها حکایت از لابی ها و رایزنی های قالیباف 
برای مختومه کردن طرح استیضاح خاصه بعد از برکناری 
غلامرضا از معاونت سیاسی وزارت کشور دارد اما برخی 
موافقان استیضاح وزیر کشور اصرار دارند پرونده استیضاح 
وزیر منفک از پرونده معاون سیاسی بوده و عملکرد وحیدی 
در عزل و نصب ها و عملکرد استانداران را علت اصلی استیضاح 
اعلام می کنند. نکته جالب آنجاست که احمد وحیدی روز 
یکشنبه در پاسخ به شهروندی که دلیل عزل معاون سیاسی 
وی را جویا شد، مطرح کرد: وی عزل نشده است، برای آنکه 
اختلافی بین دو قوه ایجاد نشود خودشان  مصلحت را بر آن 
دید تا دیگر فعالیتی نداشته باشد. وزیر کشور در ادامه تاکید 
کرد: آقای محمدرضا غلامرضا فردی انقلابی است ولی با توجه 
به سوءتفاهمی که در بین نمایندگان ایجاد شده بود، مصلحت 
نبود که در کشور بین قوا اختلافی ایجاد شود و لازم بود به این  

مساله رسیدگی شود. 

   وزیر کشور قول برکناری نداد
برخی نمایندگان در چنین فضایی ادعا می کنند که 
است.  بوده  قالیباف  خواست  سیاسی  معاون  برکناری 

علیرضابیگی نماینده تبریز که از حامیان استیضاح وزیر 
کشور است، اظهارکرد: »در جلسه با وزیر کشور به صراحت 
اعلام کردیم که برکناری معاون سیاسی درخواست آقای 
قالیباف است نه نمایندگان امضاکننده طرح استیضاح.« او 
از ضرب الاجل رئیس مجلس به وزیر کشور روایت کرد و به 
خبرآنلاین گفت: »به نظر می رسید آقای قالیباف داشتند تیغ 
استیضاح را مدیریت می کردند که بتواند آقای غلامرضا را از 
آن مسئولیت بردارد.« نماینده تبریز با اشاره به اینکه حضور 
وزیر در جلسه غیرعلنی با مجلس جهت توضیح برخی مسائل 
پیرامون بخشنامه انتخاباتی معاون سیاسی، اعتراضات شدید 
نمایندگان را در پی داشت، ادامه داد: آقای وحیدی در آن 
جلسه بابت این بخشنامه عذرخواهی کردند و گفتند آن 
بندهایی که به معنی تداخل قوا بوده است را حذف کرده ام. 
همچنین در آن جلسه در مورد جابه جایی آقای غلامرضا 
موضوعاتی از جانب نمایندگان مطرح شد که ایشان گفتند 
من بررسی می کنم و دو هفته هم وقت خواستند. آقای قالیباف 
هم گفتند که ایشان به من قول داده که این کار را انجام دهد، 
البته آقای قالیباف زمانی این حرف را زدند که آقای وحیدی 
در جلسه نبودند و تا جایی که من به خاطر دارم وزیر کشور 
در زمان حضور در جلسه قولی بابت اینکه آقای غلامرضا را 
برکنار کنند ندادند و گفتند بررسی می کنم. بیگی گفت: ما 
که جزو امضاکنندگان استیضاح بودیم نسبت به این موضوع 
دقت داشتیم که به هیچ عنوان نسبت به این بخشنامه ای که 
صادر شده به معاون وزیر معترض نمی شویم و به همین جهت 
حتی در جلسه رسیدگی به استیضاح آقای وزیر آمدیم و به 
صراحت اعلام کردیم که این موضوع مورد درخواست آقای 
قالیباف است و مورد درخواست ما نمایندگان استیضاح کننده 
نیست. این نماینده تصریح کرد: در این جلسه تاکید کردیم 
که ما اصلا در مورد آقای غلامرضا ادعایی نداریم و درخواستی 
از شما نداریم. در جلسه رسیدگی به طرح استیضاح هم در 
مورد آقای غلامرضا هیچ موضوعی مطرح نشد و عموما شکوه 
و شکایت نمایندگان از انتصابات وزارت کشور، سوءعملکردها 
و موضوعاتی از این دست بود که ایشان هم در مورد این 

موضوعات پاسخ های کلیشه ای دادند که دست آخر سبب 
شد که نمایندگان استیضاح اعلام کنند که از توضیحات وزیر 
قانع نشده اند و درخواست شان این است که موضوع به صحن 
ارجاع شود. این نماینده مجلس اقدام وزیر کشور در برکناری 
معاونش را ناشی از ضعف او برشمرد و افزود: تا قبل از حادثه 
شاهچراغ موضعی که از جانب دولت گرفته می شد این بود که 
دولت به هیچ عنوان بنا ندارد که در برکناری آقای غلامرضا 
اقدامی داشته باشد. ضمن اینکه روز یکشنبه هفته گذشته 
که ما موضوع استیضاح را از آقای قالیباف پیگیری می کردیم 
ایشان گفتند که دوشنبه اعلام وصول می شود ولی همان شب 
غلامرضا برکنار شد. به نظر من این ضرب الاجلی بود که از طرف 
آقای قالیباف به وزیر داده شده بود. در واقع آقای قالیباف 

داشتند تیغ استیضاح را مدیریت می کردند. 

    مشکل ما معاون سیاسی نبود
شیوا قاسمی پور، عضو کمیسیون آموزش و نماینده مردم 
کردستان )سروآباد/ مریوان( هم در خصوص استیضاح وزیر 
کشور گفت: در جلسه ای در کمیسیون شوراها که حدود 
۳ ساعت طول کشید، وزیر کشور اعلام کرد که معاون خود 
غلامرضا را برکنار می کند و قبل از آن بندهایی را شخص وزیر 
حذف کرد. بعد از آن جلسه غلامرضا برکنار شد اما نمایندگان 
قانع نشدند زیرا مطالبات نمایندگان شخصی و برداشتن یک 
شخص نبوده است. مطالبات اصلی نمایندگان ضعف مدیران زیر 
مجموعه وزارت کشور در استان های مختلف است. قاسمی پور 
افزود: به نظر من اگر می خواهیم کار انجام دهیم، نباید چیزی 
را فدای چیز دیگری کنیم. هر چیزی را باید سر جای خودش 
انجام شود؛ روز گذشته فرماندار تغییر کرد و مشکلی پیش 
نیامد، پس وزیر کشور هم می تواند برکنار شود. وی در خصوص 
اختلاف بین دولت و مجلس بیان داشت: این طور نیست؛ 
مجلس مطابق وظایف خود عمل می کند. اگر قرار بود مجلس 
هرچه دولت گفت، بگوید »چَشم«، ابزاری در اختیارش نبود. 
اما ما از ابزاری که در دست داریم استفاده می کنیم و کار خود 

را انجام می دهیم.

استیضاح وزیر کشور به کجا رسید؟

تشکیل حکمیت برای حل اختلاف! 
      نماینده مجلس: برکناری خواست قالیباف بود نه نمایندگان

سخنگوی وزارت امور خارجه: 
 سقف زمان اجرای توافق اخیر

 با آمریکا ۲ ماه است
ارتقای همکاری های ایران و بریکس 

منفعت دو جانبه دارد
سخنگوی وزارت  خارجه در مورد روند کنونی 
تبادل زندانیان و آزادسازی پول های ایران در 
کره جنوبی و اینکه این روند چه میزان طول 
خواهد کشید، اظهار داشت: بازه زمانی مشخص 
شده در این ارتباط از سوی مقامات ذیربط 
حداکثر تا سقف ۲ ماه در نظر گرفته شده بود و 
در این مسیر توافق شکل گرفت. ناصر کنعانی با 
بیان اینکه روند اجرایی در مسیر توافق در حال 
پیشرفت است، گفت: برخی از گمانه زنی های 
مطرح شده در ارتباط با این موضوع محلی از 
اعتبار ندارد و ما به روند کار توجه می کنیم. 
وی افزود: خوشبین هستیم که در بازه زمانی 
مشخص شده روند انتقال پول های ایران انجام 
شود و براساس اطلاعی که داریم مبتنی بر توافق 
انجام شده، کار در روند خوبی در حال انجام 
است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد 
آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در دیگر 
کشورها تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در 
احقاق حقوق ملت ایران کوتاهی نکرده و نخواهد 
کرد و با جدیت این مسیر را ادامه می دهد. کنعانی 
ادامه داد: مذاکرات غیرمستقیمی بین ایران 
و آمریکا صرفا در چارچوب مذاکرات تعریف 
شده، انجام شده است. این مذاکرات در ارتباط با 
تبادل زندانیان و رفع انسداد دارایی های ایران و 
انجام مذاکرات رفع تحریم ها بوده است. کنعانی 
عنوان کرد: علاوه بر آزادی دارایی های بلوکه 
شده ایران در کره جنوبی، روند انتقال بخش 
دیگری از دارایی های ایران در عراق نیز به تدریج 
شروع شده است و بخشی از آن نیز منتقل 
شده است. سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام 
کرد که ایران در نشست مسکو که در ارتباط با 
موضوع افغانستان در مهرماه برگزار می شود، 
شرکت خواهد کرد. وی گفت: تا آنجا که اطلاع 
داریم دولت میزبان، از هیات طالبان نیز برای 
شرکت در این نشست دعوت به عمل آورده 
است.  سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار کرد: 
به زودی استقرار سفرای ایران و عربستان در 
ریاض و تهران انجام می شود. وی بیان داشت: 
سفیر ایران در عربستان طی روزهای آینده در 
سفارت کشورمان در ریاض مستقر خواهد شد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد دیدار روز 
جمعه وزیر خارجه با محمد بن سلمان ولیعهد 
سعودی اظهارکرد: گفت وگوهای مفصل، متنوع 
و همچنین سازنده و مثبتی با مقامات عربستان 
از جمله آقای محمد بن سلمان داشتیم. روند 
همکاری ها و گفت وگوهای دو کشور رو به 
جلوست و می تواند فضای جدیدی را در روند 
مناسبات ایران و عربستان باز کند. وی ادامه 
داد: دیدگاه جمهوری اسلامی ایران در ارتباط 
با حضور نیروهای فرامنطقه ای در خلیج فارس 
روشن است. ما این حضور را مخل ثبات در 
منطقه می دانیم و معتقدیم که کشورهای منطقه 
می توانند در ارتباط با ایجاد امنیت در منطقه 
همکاری های مشترکی داشته باشند و ما بر 
امنیت درون زا تاکید داریم. سخنگوی وزارت 
خارجه در ارتباط با آخرین اقدامات ایران برای 
آزادی حمید نوری تبعه ایرانی که در سوئد در 
زندان است، اضافه کرد: ما بارها اعلام کرده ایم 
که به بازداشت ایشان اعتراض جدی داریم و 
خواستار آزادی بدون قید و شرط این شهروند 
ایرانی هستیم. وی در ارتباط با روابط ایران و 
عربستان، گفت: در چارچوب توافق دو کشور 
ایران و عربستان برای از سرگیری روابط شاهد 
این بودیم که بیانیه پکن 1 و ۲ منتشر شد و این 
بیانیه ها نیز به صورت رسانه ای منتشر شد. در 
بیانیه پکن ۲ که از سوی وزیران خارجه دو کشور 
منتشر شد بر نافذبودن موافقت نامه های قبلی 
صورت گرفته بین دو کشور تاکید شد و ما اکنون 
در حال مذاکره برای اجرای آن موافقت نامه ها 
هستیم. وی ادامه داد: همچنین بین دو کشور 
این توافق وجود دارد که مبتنی بر شرایط جدید 
و در راستای گسترش روابط موافقت نامه ها و 
تفاهم نامه های جدیدی ایجاد شود. کنعانی 
همچنین اظهار کرد: دو کشور به دنبال این 
مشترک  کمیسیون  اجلاس  که  هستند 
اقتصادی دو کشور را نیز هر چه زودتر برگزار 
کنند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین 
بیان اینکه موضوع همکاری با بریکس برای ایران 
حائز اهمیت است، تصریح کرد: اطلاعات تکمیلی 
در مورد حضور رئیس جمهور در نشست بریکس 
پلاس که به دعوت رئیس جمهور آفریقای 
جنوبی صورت می گیرد از سوی نهاد ریاست 
جمهوری انجام می شود. وی در ادامه با بیان 
اینکه بریکس یک نهاد نوظهور اقتصادی است 
و در حال پیداکردن جایگاه ویژه ای است، گفت: 
ایران همکاری خوبی با تمام کشورهای بریکس 
دارد و این همکاری ها در حوزه های اقتصادی در 
حال گسترش است. وی با بیان اینکه هدفگذاری 
ما تقویت همکاری ها با اعضای بریکس و عضویت 
در این سازمان است، تصریح کرد: این هدفگذاری 
در مسیر خود در حال حرکت است و ما معتقدیم 
که ارتقاء همکاری های ایران و بریکس یک 
منفعت دو جانبه هم برای ایران و هم برای اعضای 
بریکس است. کنعانی درباره روابط تجاری و 
اقتصادی بین ایران و عربستان تصریح کرد: در 
جریان دیدار دو وزیر خارجه درباره فعالسازی 
دوباره موافقت نامه های موجود دو کشور و شروع 
مذاکرات برای انعقاد اسناد جدید مورد نیاز در 
روند توسعه همکاری های دوجانبه گفت وگو و 

رایزنی های خوبی انجام شد.

کنایه به اصل 
هشتادوپنجی 
شدن لایحه 

حجاب

حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهور در دولت سابق، در 
توئیتی کنایه آمیز درباره بررسی اصل هشتادوپنجی لایحه 
حجاب، نوشت:  خود دانید؛ ولی شاید صلاح نباشد که اخذ 
تصمیمی بزرگ و سرنوشت ساز که حال و آینده ده ها میلیون 
نفر از یک ملت بزرگ را تحت تأثیر قرار می دهد، به ۱۰ نفر از 
اعضای مجلسی سپرده شود که همه با هم کمتر از ۱۰ میلیون 
رأی آورده اند و از عمر نمایندگی شان کمتر از ۱۰ ماه باقی مانده 
است . گفتنی است روز گذشته حسن نوروزی نایب رئیس 
کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس از اتمام رسیدگی لایحه 
عفاف و حجاب در این کمیسیون و ارسال آن به شورای نگهبان 
خبر داد. اما محسن پیرهادی عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی گفت: هنوز مصوبات کمیسیون حقوقی و 
قضائی درباره لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان ارسال 

نشده است.

اعلام برنامه 
انتخاباتی جبهه 

پایداری

جبهه پایداری به اعلام برنامه انتخاباتی پرداخت. مرتضی 
آقاتهرانی؛ دبیرکل جبهه پایداری گفت: کمیته سیاسی حزب 
به سیاق سال های گذشته، هر هفته پیرامون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی جلسه دارد. نشست های بسیاری در زمینه 
انتخابات پیش رو مجلس، برای انتخاب افراد اصلح توسط 
کمیته برگزار شده است. ما در نهایت لیستی را تهیه کرده و از 
بین افراد اصلح گزینه های نهایی را برای لیست ۳۰ نفره تهران 
انتخاب می  کنیم. شهرهای دیگر نیز اقتضایی عمل می کنند. 
شوراهای مرکزی در تلاش هستند بهترین افراد را از بین آنهایی 
که می شناسند یا جوانانی که کمتر شناخته شدند، انتخاب کنند. 
به همین سبب جلساتی برای مصاحبه با این جوانان برگزار 
می شود. پایداری بر مبنای تعقل و تفکر به صورت آزادانه عمل 
می کند. به همین سبب هیچوقت اعتقاد نداشتیم که همیشه ما 

درست فکر می کنیم.


